


**Структура научного профиля (портфолио) потенциальных научных руководителей участников трека аспирантуры Международной олимпиады Ассоциации «Глобальные университеты» для абитуриентов магистратуры и аспирантуры.**

**На русском языке:**


Университет	ФГАОУ ВО «Казанский (Приволжский) федеральный университет»
Уровень владения английским языком	B1: Upper-Intermediate
Направление подготовки и профиль образовательной программы, на которую будет приниматься аспирант	5.2.1 Экономическая теория; 5.2.3 Региональная и отраслевая экономика (региональная экономика)
Перечень исследовательских проектов потенциального научного руководителя (участие/руководство)	<ol style="list-style-type: none"> <li>1. Руководитель гранта Академии наук Республики Татарстан «Программа содействия трудоустройству студентов и выпускников» (2013г.)</li> <li>2. Ответственный исполнитель по гранту Президента РФ «Исследование межпоколенческого наследственного благосостояния: эмпирический анализ факторов социально-экономической мобильности населения» (2019г.)</li> <li>3. Исполнитель по гранту РФФИ «Комплексное исследование человеческого капитала Центрально-Черноземного экономического района в территориальном, отраслевом и историческом разрезах для разработки научных рекомендаций в целях повышения инновационного развития экономики и конкурентоспособности региона» (2020 г.)</li> <li>4. Руководитель научной группы по разработке «Концепция кадрового обеспечения социально-экономического развития Югры» в рамках «Актуализации стратегии социально-экономического развития Ханты-Мансийского автономного округа – Югры до 2030 года».</li> <li>5. Исполнитель в экспертно-аналитическом исследовании «Совершенствование подходов к организации и финансовому обеспечению политики содействия занятости населения в Российской Федерации. Законодательный аспект» по заказу Государственной Думы РФ.</li> </ol>
Перечень предлагаемых соискателям тем для исследовательской работы	<ol style="list-style-type: none"> <li>1. Влияние социально - экономических показателей развития на миграционную активность населения</li> <li>2. Развитие репутационного капитала в институциональной среде</li> <li>3. Репутационный капитал как ключевой элемент институциональной среды</li> <li>4. Влияние цифровизации на экономическое развитие</li> <li>5. Трансформация занятости населения в условиях цифровизации</li> <li>6. Институциональные подходы к управлению нестандартными формами занятости</li> </ol>

	<p>7. Влияние образования (различных уровней) на региональное социально-экономическое развитие</p> <p>8. Высшее образование как фактор развития региональной социально-экономической системы</p> <p>9. Управление репутационным капиталом региональной социально-экономической системы</p> <p>10. Управление интеллектуальной собственностью системы образования в условиях цифровизации</p> <p>11. Управление интеллектуальной собственностью региона в условиях цифровизации</p> <p>12. Управление интеллектуальной собственностью организаций в условиях цифровизации</p> <p>13. Влияние цифровизации на социально-экономическое развитие региона</p>
 <p>Научный руководитель: Колесникова Юлия Сергеевна Доктор экономических наук (ФГАОУ ВО «Казанский (Приволжский) федеральный университет»)</p>	<p><i>Заголовок (указывается направление международной карты науки, соответствующее области исследования, карта науки доступна по ссылке)</i></p>
	<p>Занимаюсь исследованием влияния качественных и количественных характеристик человеческого капитала на социально-экономическое развитие территории. Исследую управление интеллектуальной и нематериальной собственностью на различных уровнях: индивид, компания, регион, страна, группы стран. Исследую влияние миграции, образования на развитие территории. Также занимаюсь вопросами оценки и управления репутацией. Исследованием влияния цифровизации на экономику.</p>
	<p><i>Особенности исследования</i></p>
	<p>Требования потенциального научного руководителя Несомненным плюсом будет владение экономико-статистическими методами анализа. Знание программ Stata, SPSS и др.</p> <p>1. Informatization Impact on Social and Economic Development of the Region / Y. S. Kolesnikova, N. I. Larionova, E. R. Valeev, D. N. Frantsov // Economic Systems in the New Era: Stable Systems in an Unstable World / Editors: Svetlana Igorevna Ashmarina, Jakub Horák, Jaromír Vrbka, Petr Šuleř. – Cham: Springer Nature, 2021. – P. 840-845. – DOI 10.1007/978-3-030-60929-0_108.</p> <p>2. Does digitalization reduce electricity consumption? Evidence from spatial analysis / N. Larionova, J. Varlamova, J. Kolesnikova // International Journal of Energy Economics and Policy. – 2021. – Vol. 11, No. 2. – P. 413-419. – DOI 10.32479/ijeep.10500.</p> <p>3. Spatial Analysis of Regional Productivity Based on B-Convergence Models / E. Kadochnikova, Y. Varlamova, J. Kolesnikova // Montenegrin Journal of Economics. – 2022. – Vol. 18, No. 3. – P. 133-143. – DOI 10.14254/1800-5845/2022.18-3.11.</p>

	<p>4. Modelling Outflow Remittances in the Digital Era: A Subnational Analysis of Russia / Ju. A. Varlamova, N. I. Larionova, Ju. S. Kolesnikova // R-Economy. – 2023. – Vol. 9, No. 2. – P. 155-172. – DOI 10.15826/recon.2023.9.2.010.</p> <p>Larionova Natalia, Kolesnikova Julia, Varlamova Julia, Economic analysis of university education: age structure and economic development//12th international conference of education, research and innovation (ICERI2019). - 2019. - Vol., Is.. - P.11414-11420.</p>
	<p>Тема диссертации:  «Развитие нематериальной собственности в информационной экономике»  «Влияние нематериальной собственности на развитие региональных социально-экономических систем»</p>

**На английском языке:**

University	"Kazan (Volga Region) Federal University"
Level of English proficiency	B1: Upper-Intermediate
Educational program and field of the educational program for which the applicant will be accepted	5.2.1 <i>Economic theory</i> ; 5.2.3 <i>Regional and sectoral economics (regional economy)</i>
List of research projects of the potential supervisor (participation/leadership)	<ol style="list-style-type: none"> <li>1. Head of the grant of the Academy of Sciences of the Republic of Tatarstan “Program for promoting the employment of students and graduates” (2013)</li> <li>2. Responsible executor for the grant of the President of the Russian Federation “Study of intergenerational inherited well-being: empirical analysis of factors of socio-economic mobility of the population” (2019)</li> <li>3. Executor under the RFBR grant “Comprehensive study of human capital of the Central Black Earth economic region in territorial, sectoral and historical contexts for the development of scientific recommendations in order to increase the innovative development of the economy and the competitiveness of the region” (2020)</li> <li>4. Head of the scientific group for the development of the “Concept of staffing for the socio-economic development of Ugra” within the framework of “Updating the strategy for the socio-economic development of the Khanty-Mansiysk Autonomous Okrug - Ugra until 2030.”</li> <li>5. Performer in the expert-analytical study “Improving approaches to the organization and financial support of the policy of promoting employment in the Russian Federation. Legislative aspect” commissioned by the State Duma of the Russian Federation.</li> </ol>
List of the topics offered for the prospective scientific research	<ol style="list-style-type: none"> <li>1. The influence of socio-economic development indicators on the migration activity of the population</li> <li>2. Development of reputation capital in the institutional environment</li> <li>3. Reputational capital as a key element of the institutional environment</li> <li>4. The impact of digitalization on economic development</li> <li>5. Transformation of employment in the context of digitalization</li> </ol>

	<p>6. Institutional approaches to managing non-standard forms of employment</p> <p>7. The influence of education (various levels) on regional socio-economic development</p> <p>8. Higher education as a factor in the development of the regional socio-economic system</p> <p>9. Managing the reputational capital of the regional socio-economic system</p> <p>10. Management of intellectual property of the education system in the context of digitalization</p> <p>11. Management of intellectual property of the region in the context of digitalization</p> <p>12. Management of intellectual property of organizations in the context of digitalization</p> <p>13. The impact of digitalization on the socio-economic development of the region</p>
 <p>Research supervisor: Kolesnikova Yulia Sergeevna Doctor of Economic Sciences (Federal State Autonomous Educational Institution of Higher Education "Kazan (Volga Region) Federal University")</p>	<p><i>Заголовок (указывается направление международной карты науки, соответствующее области исследования, карта науки доступна по <a href="#">ссылке</a>)</i></p> <p>I am researching the influence of qualitative and quantitative characteristics of human capital on the socio-economic development of the territory. I study the management of intellectual and intangible property at various levels: individual, company, region, country, groups of countries. I study the influence of migration and education on the development of the territory. I also deal with issues of reputation assessment and management. A study of the impact of digitalization on the economy.</p> <p>Research highlights</p> <p>Supervisor's specific requirements: <i>A definite advantage will be knowledge of economic and statistical methods of analysis. Knowledge of Stata, SPSS, etc. programs.</i></p> <p>Supervisor's main publications 17 publications in the Scopus database, 9 publications in Web of Science.</p> <ol style="list-style-type: none"> <li>1. Informatization Impact on Social and Economic Development of the Region / Y. S. Kolesnikova, N. I. Larionova, E. R. Valeev, D. N. Frantasov // Economic Systems in the New Era: Stable Systems in an Unstable World / Editors: Svetlana Igorevna Ashmarina, Jakub Horák, Jaromír Vrbka, Petr Šuleř. – Cham: Springer Nature, 2021. – P. 840-845. – DOI 10.1007/978-3-030-60929-0_108.</li> <li>2. Does digitalization reduce electricity consumption? Evidence from spatial analysis / N. Larionova, J. Varlamova, J. Kolesnikova // International Journal of Energy Economics and Policy. – 2021. – Vol. 11, No. 2. – P. 413-419. – DOI 10.32479/ijeep.10500.</li> <li>3. Spatial Analysis of Regional Productivity Based on B-Convergence Models / E. Kadochnikova, Y. Varlamova, J.</li> </ol>

	<p>Kolesnikova // Montenegrin Journal of Economics. – 2022. – Vol. 18, No. 3. – P. 133-143. – DOI 10.14254/1800-5845/2022.18-3.11.</p> <p>4. Modelling Outflow Remittances in the Digital Era: A Subnational Analysis of Russia / Ju. A. Varlamova, N. I. Larionova, Ju. S. Kolesnikova // R-Economy. – 2023. – Vol. 9, No. 2. – P. 155-172. – DOI 10.15826/recon.2023.9.2.010.</p> <p>5. Larionova Natalia, Kolesnikova Julia, Varlamova Julia, Economic analysis of university education: age structure and economic development//12th international conference of education, research and innovation (ICERI2019). - 2019. - Vol., Is.. - P.11414-11420.</p>
	<p>The theme of my dissertations:</p> <p>“Development of intangible property in the information economy”</p> <p>“The influence of intangible property on the development of regional socio-economic systems”</p>